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ZZZ AAAPPPRRRAAASSSZZZ AAAMMMYYY   NNNAAA   RRREEEKKKOOOLLLEEEKKKCCCJJJEEE      
 

 

dla mĖodzieĵy ĵeĘskiej 
  

222 333   ŐŐŐ222 999   VVV III   222 000 111000    ŏŏŏ   ZZZAAAKKKOOOPPPAAANNNEEE   
 

Temat: Jak odnaleĳā wĖaĤciwy szlak... 
  

 
dla mĖodzieĵy ĵeĘskiej i mĈskiej 

  
111222    ŐŐŐ111777   VVV IIIIII   222 000 111000    ---   SSSUUULLLEEEJJJÏÏÏWWWEEEKKK   

 

Temat: Jak kochaā, aby byā Ĥwiadkiemś 
 
 

Adres: 

Sulej·wek k. Warszawy, ul. Poprzeczna 1 

(dom Si·str WspomoŨycielek) 

  

Dojazd: 

- do Sulej·wka - pociŃgiem podmiejskim (Koleje Mazowieckie lub Szybka Kolej 

Miejska) z Warszawy Wsch. w kierunku: Siedlce, MiŒsk Maz., Sulej·wek Miğosna.  

  

Rozpoczňcie: godz. 19.00; zakoŒczenie: ok. godz. 14  

  

Opğata - ofiara dobrowolna. Zakopane - info. u s. Anny. 

  

WeŦ ze sobŃ: Pismo Ŝw., r·Ũaniec, notatnik, Ŝpiw·r, odpowiednie ubranie i buty do 

chodzenia po g·rach (dotyczy rekolekcji w Zakopanem), buty na zmianň, instrument 

muzyczny (jeŨeli umiesz na nim graĺ). ZaproŜ swoich znajomych - bňdzie Ci 

raŦniej:)) 

  

Dokğadne informacje i zgğoszenia: 

s. Anna Czajkowska 

ul. Poprzeczna 1,  05-070 Sulej·wek 

tel.: 022/ 487 86 08  lub kom. 698 230 430; gg: 7479325;  

e-mail: mdpcanna@wp.pl; www.wspomozycielki.pl 

mailto:mdpcanna@wp.pl
http://www.wspomozycielki.pl/
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DDDOOO    PPPRRRZZZ YYYJJJ AAA CCCIII ÌÌÌþþþ   
 

 

NN AA JJWWAAŭŭNN II EEJJSSZZAA   JJEESSTT  MM IIĠĠOOššĻĻ  

  

  ššppii eesszzmmyy  ssiiŋŋ  kk oocchhaaļļ  BBooggaaéé  

 

Znany jest fragment wiersza ks.  Jana 

Twardowskiego: Ăśpieszmy siň kochaĺ 

ludzi, bo tak szybko odchodzŃò. MoŨna go 

nieco sparafrazowaĺ, wydobywajŃc z tych 

sğ·w prawdň o wiele waŨniejszŃ: 

Ăśpieszmy siň kochaĺ Boga, bo tak szybko 

przychodziò. Szybko, a czňsto nawet nagle 

i niespodziewanie, MiğoŜĺ przyzywa miğoŜĺ - B·g upomina siň o swoje stworzenie, dla kt·rego 

przygotowağ dom nie rňkŃ ludzkŃ zbudowany, ale wiecznie trwağy w niebie (por. 2Kor 5,1). 

 

ŧycie doczesne, ile by nie trwağo, zawsze okazuje siň za kr·tkieé, szczeg·lnie za kr·tkie, aby 

przygotowaĺ siň na przyjŜcie Pana, aby dojrzeĺ do peğni miğoŜci, kt·rej On dla nas pragnie i od nas 

oczekuje. Tylko nielicznym udaje siň wytňskniĺ zjednoczenie z MiğoŜciŃ juŨ tu - na ziemi; udajň siň 

otworzyĺ i rozszerzyĺ serce tak, aby zmieŜciğo siň w nim Niebo zanim ciağo obumrze i spocznie      

w grobie. Tňsknota poprzedzajŃca mistyczne zjednoczenie jest tak bolesna, Ũe moŨna jŃ Ŝmiağo 

nazwaĺ czyŜĺcem na ziemi.  

 

DoŜwiadczyğa tego Sğuga BoŨa siostra Leonia Nastağ. W jej Dzienniku czytamy: ĂCierpienie 

wewnňtrzne ustawicznie siň wzmaga. Nawet po Komunii Ŝw. nie odczuwam ani na chwilň - nawet 

promyka radoŜci. KaŨda chwila wiekiem siň staje. Wszystko Jezus zabrağ. Zostawiğ tylko poczucie 

win, niegodnoŜci i podğoŜci mojej. Czasem zdaje mi siň, Ũe cierpiň wiňcej niŨ dusze czyŜĺcowe, bo 

one majŃ nadziejň, Ũe cierpienia ich siň skoŒczŃ, a mnie i ta nadzieja odpğynňğa z duszy. Pali mnie 

ogieŒ tňsknoty za Bogiem i ogieŒ wstydu na widok tego plugastwa, jakie odkrywam w moich 

grzechach. Zdaje mi siň, Ũe jestem przedmiotem odrzucenia i wstrňtu Boga. Ach BoŨe m·j (é) 

niech ogieŒ cierpienia pali, aŨ zniszczy wszystko, co siň Tobie nie podoba, by zostağa tylko miğoŜĺ 

ofiarna. (é) Cierpienia duchowe, tňsknota za Panem Jezusem wyrwağy mi z duszy strumienie ğez     

i skargň bolesnŃ. Powiedziağam Panu Jezusowi, Ũe jeŨeli ten stan dğuŨej potrwa, zabije mnie 

tňsknota za Nim. Jezus raczyğ odezwaĺ siň. (é) Ja ci ğaskň wyŜwiadczam, przeprowadzajŃc ciň 

przez czyŜciec cierpienia. (é) MiğoŜĺ jest bardzo wymagajŃca, muszň na ziemi wyniszczyĺ w tobie 

wszystko, co mogğoby stanowiĺ materiağ ognia czyŜĺcowego. Wiem, Ũe cierpisz, ale nier·wnie 

wiňcej cierpiağabyŜ w czyŜĺcu. Patrz, moje dzieciň, Ja sam chğodzň ogieŒ wkoğo ciebie - w sercu go 

tylko rozpalam, bo chcň przez ciebie byĺ kochany miğoŜciŃ pğomiennŃ. (é) Kto wzbudziğ w twoim 

sercu tň tňsknotň za Bogiem? Kto ci dağ te ğzy obfite? Niech ci to bňdzie promykiem nadziei, Ũe 

myŜlň o tobie i o przeprowadzeniu ciň do Ojca. W tňsknocie twej do Boga kryje siň gğ·wnie 

cierpienie czyŜĺca. Dusze cierpiŃce w czyŜĺcu trawi ogieŒ poczucia ich niegodnoŜci, by stanŃĺ 

przed obliczem BoŨym, i ogieŒ tňsknoty za swoim Stw·rcŃò. 
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Do kaŨdego czğowieka Pan B·g kieruje zaproszenie do tej niezwykğej zaŨyğoŜci, udzielajŃc zarazem 

wszelkich ğask, dziňki kt·rym moŨe on Boga coraz bardziej poznawaĺ, miğowaĺ i kroczyĺ Jego 

Ŝladami, oczyszczajŃc i przygotowujŃc serce na spotkanie z MiğoŜciŃ Ojca, o kt·rej autor PieŜni nad 

pieŜniami m·wi, Ũe jest potňŨna jak Ŝmierĺ, a jej zazdroŜĺ nieprzejednana jak Szeol; Ũar jej to Ũar 

ognia, pğomieŒ PaŒski, kt·rego nawet wielkie wody nie sŃ w stanie ugasiĺ i nie zatopiŃ jej rzeki 

(por. Pnp 8,6) 

 

Czğowiek moŨe jednak zapomnieĺ o tej Ũyciodajnej i uszczňŜliwiajŃcej wiňzi z Bogiem, nie 

dostrzegaĺ jej, a nawet odrzucaĺ,   poszukujŃc innych dr·g wiodŃcych do szczňŜcia, ğudzŃc siň, Ũe 

takie istniejŃ.  

 

MoŨe nawet chwilami bňdzie czuğ siň szczňŜliwy, gdy dostanie siň na wymarzonŃ uczelniň, gdy 

zdobňdzie dobrŃ pracň, gdy pokocha drugiego czğowiekaé Zapewne sŃ to jakieŜ przejawy 

szczňŜcia, ale jak ono jest kruche - na jak sğabym fundamencie zbudowane - okazuje siň wtedy, gdy 

przyjdŃ  niepowodzeniaé  

 

Wystarczy, Ũe np. ciňŨko zachoruje wsp·ğmağŨonek albo w wypadku zginie ktoŜ bliski, albo 

upragnione i wyczekiwane prze dğugie lata dziecko urodzi siň niepeğnosprawneé W·wczas,           

w jednej chwili, wali siň cağy Ŝwiaté JuŨ nie ma nic na czym moŨna siň oprzeĺ,  nie liczŃ siň inne 

rzeczywistoŜci - to jedno wydarzenie przesğania wszystkoé  

 

Czğowiek mocno zakotwiczony w miğoŜci Boga, mimo doŜwiadczanego rozczarowania czy b·lu, 

odnajdzie jednak grunt pod nogami, dostrzeŨe inne dobra, nie straci nadziei i potrafi odnaleŦĺ sens 

cierpieniaé Probierzem prawdziwoŜci doŜwiadczanego szczňŜcia jest wğaŜnie cierpienie, bo             

i prawdziwŃ miğoŜĺ Ămierzy siňò tŃ samŃ miarŃé PrzecieŨ Chrystus z miğoŜci do swojego Ojca        

i z miğoŜci do czğowieka cierpiağ za kaŨdego z nas, zostawiajŃc nam wz·r, abyŜmy i my w taki 

spos·b realizowali wezwanie do miğoŜci (por. 2P 2,21).Cdn. 

s. Anna Czajkowska WDC 

  

 

 Czġowiek jest i zawsze bŋdzie w swoim najgġŋbszym jestestwie poszukujņcy.  
 Tŋsknota za utraconym rajem jest wpisana w jego serce.  
 Ludzie szukajņ jakiegoŢ zbawczego portu, 
 stoġu z chlebem i winem, serca i Ůyczliwej dġoni.  
 Cichej obecnoŢci kogoŢ, kt·ra trwa nawet wtedy, gdy zamilknņ sġowa. 
 

 ŭycie jednak uczy nas,  
 Ůe ludzie sņ dla innych tylko przejŢciowym portem.  
 Tylko czasowņ przystaniņ ,  
 obojŋtnie jaka by byġa piŋkna i pociņgajņca.  
 Poszukujemy wszyscy, Ţwiadomie albo teŮ i nieŢwiadomie.  
 Szukamy tego wielkiego prņdu,  
 kt·ry by nas przeni·sġ na inny brzeg, do ostatecznego portu.  
 Tam, gdzie juŮ na zawsze bŋdziemy bezpieczni.  
 Do przystani peġnej Ţwiatġa i miġoŢci, kt·rņ nazywam Bogiem.  

P. Bosmans &  F. Werner 
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BBB LLL III ĉĉĉEEE JJJ    BBB OOO GGGAAA    
 
 

KK TTOO  SSIIŊŊ  MM OODD LLII ,,  NN II EE  ZZGGII NN II EEéé  

  

BBrr..  WWaaww rrzzyynnii eecc  oo  ŮŮyyccii uu  dduucchhooww yymm..  

ZZaassaaddyy  
  

Wszystko jest moŮliwe dla tego, kto 

wierzy, jeszcze bardziej dla tego, 
kto ma nadziejŋ, jeszcze bardziej 
dla tego, kto miġuje, a jeszcze 

bardziej dla tego, kto praktykuje te 
trzy cnoty i trwa  w nich. Wszyscy 

ci, kt·rzy zostali ochrzczeni, prawdziwie wierzņcy, zrobili pierwszy krok na drodze 
doskonaġoŢci i bŋdņ doskonali tak dġugo, jak dġugo bŋdņ trwaļ w praktyce 
nastŋpujņcych maksym. 

  

Zwracaļ zawsze uwagŋ na Boga i Jego chwaġŋ we wszystkim, co robimy, co 
m·wimy i czego siŋ podejmujemy. Niech celem, do kt·rego dņŮymy, bŋdzie bycie 
najdoskonalszymi czcicielami Boga w tym Ůyciu, tak jak mamy nadziejŋ byļ nimi 
przez caġņ wiecznoŢļ. Podjņļ mocne postanowienie przezwyciŋŮania za ġaskņ BoŮņ, 

wszystkich trudnoŢci, jakie napotyka siŋ w Ůyciu duchowym. 
  

Kiedy rozpoczynamy Ůycie duchowe, trzeba zgġŋbiļ, kim jesteŢmy, a ujrzymy siŋ 

godnymi wszelkiej pogardy, niegodnymi chrzeŢcijaŗskiego imienia, uciskanymi 
przez wszelkiego rodzaju nŋdze i nieskoŗczonņ iloŢļ upadk·w, kt·re nas 

niepokojņ i kt·re wprowadzajņ nier·wnoŢļ w dziedzinie zdrowia, naszych 
temperament·w, naszej dyspozycji wewnŋtrznej i zewnŋtrznej. Ujrzymy wreszcie, 

Ůe jesteŢmy ludŬmi, kt·rych B·g chce nauczyļ pokory przez ogrom cierpieŗ           
i trud·w, tak wewnņtrz, jak i na . 
  

Trzeba wierzyļ niezachwianie, iŮ to korzystne dla nas, Ůe Bogu miġe jest nasze 

poŢwiŋcenie siŋ Jemu; Ůe jest czymŢ normalnym poddawaļ siŋ dla Jego boskiej 

OpatrznoŢci wszelkiego rodzaju stanom, znosiļ wszelkiego rodzaju trudy, nŋdze      
i pokusy ze wzglŋdu na miġoŢļ do Boga tak dġugo, jak Jemu siŋ to podoba,    
poniewaŮ bez tego podporzņdkowania serca i ducha woli BoŮej poboŮnoŢļ             

i doskonaġoŢļ nie mogņ istnieļ. 
  

Dusza jest tym bardziej zaleŮna od ġaski, im bardziej wzdycha za wyŮszņ 
doskonaġoŢciņ, a pomoc BoŮa jest tym bardziej potrzebna w kaŮdej chwili, Ůe bez 
ġaski nie moŮe ona nic zrobiļ. šwiat, natura i diabeġ wsp·lnie  wypowiadajņ jej 

wojnŋ tak gwaġtownņ i ciņgġņ, Ůe - bez tej aktualnej pomocy oraz pokornej              
i koniecznej zaleŮnoŢci - ļwiczņ jņ wbrew niej. Wydaje siŋ to twarde dla natury, 

lecz ġaska upodobaġa sobie w tym i tu znajduje odpoczynek. 
  
 

(* Brat Wawrzyniec od Zmartwychwstania, francuski karmelita bosy (1614-1691). Prosty mnich, zajmujŃcy siň ciňŨkŃ 

pracŃ dla klasztoru w kuchni i w warsztacie szewskim, kt·ry odkryğ, Ũe w kaŨdej czynnoŜci moŨe ciszyĺ siň BoŨŃ 

obecnoŜciŃ, uŜwiňcajŃc wszystko, co robi, jak w chwili najgğňbszej modlitwy.) 
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BBB LLL III ĉĉĉEEE JJJ    KKKOOOĄĄĄCCCIII OOOþþþAAA    
 
 

2288  II VV   ðð  WWSSPPOOMM NN II EENN II EE  ššWW..  LLUUDD WWII KK AA   GGRRII GGNN II OONN   DD EE  MM OONN TTFFOORRTT  
 
 

PPoobbooŮŮnnooŢŢļļ  nnaa  nnaasszzee  cczzaassyy......  

  

Jedno z najwiňkszych i najwybitniejszych dzieğ               

z zakresu duchowoŜci katolickiej zostağo napisane 

wğaŜnie przez Ŝw. Ludwika. Jest ono niewielkich 

rozmiar·w - z ğatwoŜciŃ mieŜci siň w kieszeni czy         

w torebce - ale, gdy to niepozornie wyglŃdajŃce dzieğo 

zostanie odczytane sercem, potrafi przewr·ciĺ nasze 

Ũycie Ădo g·ry nogamiò; potrafi z najwiňkszego 

grzesznika uczyniĺ Ŝwiňtego.  

 

O jakim dziele mowa? Znamy je pod tytuğem Traktat      

o prawdziwym naboŨeŒstwie do NajŜwiňtszej Maryi 

Panny. Wedğug niego swojŃ miğoŜĺ do Maryi 

ksztağtowali miňdzy innymi polscy Ŝwiňci takiej miary 

jak Maksymilian Kolbe, Honorat KoŦmiŒski, czy teŨ 

osoby, kt·re niebawem zostanŃ ogğoszone Ŝwiňtymi jak: Prymas August Hlond; Prymas TysiŃclecia 

kardynağ Stefan WyszyŒski czy Sğuga BoŨy Jan Paweğ II. 

 

św. Ludwik Ũyğ we Francji w latach 1673-1716. Urodziğ siň w gğňboko religijnej, wielodzietnej 

rodzinie (18 dzieci). Z tej rodziny Pan B·g wybrağ sobie aŨ osiem os·b: dw·ch kapğan·w i szeŜĺ 

si·str zakonnych (!).  

 

W 1700 roku, po ukoŒczeniu studi·w teologicznych, Ludwik zostağ wyŜwiňcony na kapğana. Po 

kilku latach posğugi w szpitalu zostağ skierowany do prowadzenia misji ludowych. PoniewaŨ m·wiğ 

jňzykiem bardzo prostym, wyjaŜniağ podstawowe prawdy wiary, uczyğ modlitwy na r·ŨaŒcu, jego 

nauki byğy chňtnie przyjmowane i skutecznie pomagağy ludziom w zbliŨaniu siň do Boga.  

 

Od papieŨa Klemensa XI uzyskağ przywilej gğoszenia kazaŒ na terenie cağej Francji. Wygğosiğ okoğo 

200 rekolekcji, a kaŨde z nich trwağy piňĺ tygodni. ŧyğ w skrajnym ub·stwie i wyrzeczeniu. 

OsobiŜcie podejmowağ uczynki pokutne w intencji nawr·cenia grzesznik·w. ZağoŨyğ dwa 

zgromadzenia zakonne: Towarzystwo Maryi oraz Zgromadzenie  C·rek MŃdroŜci BoŨej. Zmarğ 

majŃc zaledwie 43 lata. Beatyfikowağ go papieŨ Leon XIII (1888), a kanonizowağ papieŨ Pius XII 

(1947). 

 

Najbardziej znamiennŃ cechŃ Ũycia duchowego Ŝw. Ludwika byğo cağkowite oddanie siň w niewolň 

miğoŜci Jezusowi Chrystusowi wcielonej MŃdroŜci przez rňce  Maryi. ŧyğ wyğŃcznie dla Jezusa         

i pozyskiwania dla Niego grzesznik·w, czyniŃc siebie niewolnikiem Maryi. Jej oddağ wszystko, aby 

m·c cağym byĺ dla Chrystusa. Chyba nikt przed Ludwikiem, ani nikt po nim, nie przedstawiğ z takŃ 
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starannoŜciŃ i gğňbiŃ na czym ma polegaĺ naboŨeŒstwo do Matki BoŨej, aby nie byğo ono tylko 

dewocjŃ czy teŨ obğudŃ. W Traktacie wymienia aŨ siedem fağszywych naboŨeŒstw do Maryi, aby 

przestrzec przed nimi tych, kt·rzy pragnŃ szczerze i cağym sercem powierzyĺ Jej swoje Ũycie, aby 

dziňki temu prawdziwie wielbiĺ, czciĺ i kochaĺ Boga.  

 

Traktat o prawdziwym naboŨeŒstwie nie jest ksiŃŨkŃ do przeczytania jednym tchem. Trzeba jŃ 

czytaĺ powoli i wiele razy, Ũeby m·c zrozumieĺ ukryty w niej przekaz. Na pewno XVII wieczny 

jňzyk nie uğatwia lektury, ale przecieŨ Pismo świňte byğo redagowane przez autor·w ŨyjŃcych nie 

trzy, ale dwadzieŜcia wiek·w temu i radzimy sobie z jego rozumieniem. Z pomocŃ Ducha świňtego 

jesteŜmy w stanie przebrnŃĺ przez te zewnňtrzne przeszkody i dotrzeĺ do samego serca przekazu 

ukrytego i w Biblii, i w piŜmiennictwie świňtych. 

 

Wbrew opiniom wielu, bardziej lub mniej uczonych, przeciwnik·w poboŨnoŜci Maryjnej, 

naboŨeŒstwo do Matki BoŨej, kt·re propagowağ Ŝw. Ludwik jest jak najbardziej aktualne - a dla nas 

wsp·ğczeŜnie ŨyjŃcych katolik·w - nawet konieczne!, abyŜmy nie pogubili siň na drodze wiary, w 

tak niesprzyjajŃcych warunkach, gdy grzech nazywa siň miğoŜciŃ; zab·jstwo nienarodzonych dzieci 

czyni siň prawem kobiet; a normŃ staje siň to, co sprzeczne z naturŃ ludzkŃ.   

 

Tylko Maryja Dziewica, Matka piňknej miğoŜci, Matka wszystkich ŨyjŃcych, Matka wierna, czysta      

i nieskalana moŨe pom·c nam, mimo wszystko, obroniĺ w sobie prawdň zawartŃ w Jezusowej 

Ewangelii i niŃ Ũyĺ. ĂPrzez NajŜwiňtszŃ Maryjň Pannň przyszedğ na Ŝwiat Jezus Chrystus - pisze Ŝw. 

Ludwik - i przez NiŃ teŨ chce On w Ŝwiecie panowaĺ. (é) NajŜwiňtsza Panna jest drogŃ, kt·rŃ 

Jezus siň posğuŨyğ, by przyjŜĺ ku nam. Ona wiňc teŨ jest drogŃ, kt·rŃ mamy siň posğugiwaĺ, by 

dojŜĺ do Niegoò.  

 

Wiele os·b doŜwiadcza trudnoŜci i opor·w w naboŨeŒstwie do Matki BoŨej, gdyŨ jest ono jawnie 

wyŜmiewane i kwalifikowane jako wğaŜciwe tylko Ămoherowym beretomò. Pamiňtajmy jednak, Ũe 

to, co najlepsze ma zawsze najwiňcej wrog·w i przeŜmiewc·w. Warto pokonaĺ te bariery, gdy cenŃ 

jest nasze Ũycie wieczne. 

WDC 

  

 

MM AA JJ  ðð  MM II EESSIIŅŅCC  MM AA RRYYJJNN YY  

  
 
Miej wielkņ, szczerņ i nieustajņcņ poboŮnoŢļ 
wobec PrzenajŢwiŋtszej Maryi. GdybyŢ wiedziaġ, 
ile warte jest to oddanie, nie zamieniġbyŢ go na 
Ůadne zġoto Ţwiata!  

šw. Jan Bosko 
  

Anioġowie w niebie majņ Kr·lowņ, ale my mamy 
Matkŋ i tņ Matkņ jest  Maryja.  

šw. Bernard 
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ĠĠzzyy  MM aattkk iiéé  

  

Chyba nikt nie chciağby byĺ powodem niczyich ğez, a tym bardziej ğez Matki BoŨej! W ksiŃŨce 

Wincentego Ğaszewskiego Cuda Maryi w Ũyciu Jana Pawğa II znajdujemy jeden z rozdziağ·w, 

kt·ry nosi tytuğ: Dlaczego Maryja pğacze? Czy pğacze przez nas? Przez kogo, albo nad kim Ona 

pğacze?  

 

Nie ma w Ewangelii Ũadnej wzmianki o ğzach Maryi. EwangeliŜci napisali nam o pğaczu Jezusa, ale 

o tym czy Maryja pğakağa np. stojŃc obok krzyŨa, na kt·rym konağ Jej umiğowany Syn, nie wiemy. 

MoŨemy siň tego jedynie domyŜlaĺ.  

 

Matkň BoŨŃ pğaczŃcŃ znajdujemy w relacjach z objawieŒ, kt·re miağy miejsce m. in. w La Salette  

w 1846 roku oraz w Fatimie w roku 1917. W obu przypadkach powodem Jej ğez sŃ ludzie obojňtni 

na BoŨŃ miğoŜĺ i ğaskň, ludzie trwajŃcy w grzechach.  

 

W La Salette Maryja skarŨy siň dzieciom: Melanii i Maksyminowi, Ũe juŨ nie daje rady 

powstrzymywaĺ karzŃcej rňki Syna, kt·ra skierowana jest ku Ŝwiatu ze wzglňdu na ludzkie grzechy 

i bluŦnierstwa: ĂJeŨeli m·j lud nie zechce siň poddaĺ, bňdň zmuszona puŜciĺ ramiň Mojego Syna. 

Jest ono tak mocne i tak ciňŨkie, Ũe nie zdoğam go dğuŨej powstrzymywaĺ. Od jak dawna juŨ cierpiň 

za was. ChcŃc, by M·j Syn was nie opuŜciğ, jestem zmuszona ustawicznie Go o to prosiĺ, a wy 

sobie nic z tego nie robicieò.  

 

Natomiast w Fatimie Maryja opğakuje konsekwencje tego uporczywego trwania w zğu. We 

wspomnianej wyŨej ksiŃŨce Ğaszewski pisze: ĂGdy w objawieniach fatimskich Matka BoŨa pğacze, 

smutek i ğzy, kt·re dzieci widziağy na Jej twarzy, miağy w sobie jedno tylko Ŧr·dğo. Maryja nie 

pğakağa z powodu naszych cierpieŒ, naszej udrňki, brzemienia nieszczňŜĺ, choĺby najwiňkszych, 

choĺby zwiŃzanych z najokrutniejszymi przeŜladowaniami, jakie w historii ludzkoŜci rozpňtağ 

szatan. Matka NajŜwiňtsza pğacze tylko z jednego powodu: poniewaŨ - jak m·wiğa w lipcu 1917 

roku - çbardzo wiele dusz idzie na wieczne potňpienieè. Ona pğacze dlatego, Ũe wiele Jej dzieci 

idzie do piekğa. Pğacze z powodu tego jednego cierpienia. Ono bowiem nie ma sensu, jest wiecznŃ 

przegranŃ, nie owocuje dobrem, nawr·ceniem, zmianŃ Ũycia, zbliŨeniem siň do Boga. Ono od Boga 

odsuwa. Oddala na wiekiò. 

 

W dzieŒ wspomnienia NajŜwiňtszej Maryi Panny Fatimskiej - 13 maja - przypada kolejna (29) 

rocznica zamachu na papieŨa Jana  Pawğa II i zarazem rocznica wielkiego cudu Maryi, kt·rym byğo 

ocalenie jego Ũycia. Zamach byğ tak perfekcyjnie zaplanowany, Ũe Ojciec świňty nie miağ prawa 

przeŨyĺ, a jednak przeŨyğ! i - jak piszŃ biografowie - dopiero wtedy zaczŃğ zgğňbiaĺ przesğanie 

objawieŒ fatimskich. Wiedziağ, Ũe Ădrugieò Ũycie darowane mu przez Pana Boga dla KoŜcioğa odtŃd 

juŨ na zawsze bňdzie zwiŃzane z Matka BoŨŃ  FatimskŃ. Cud ĂtaŒca kuliò sprawiğ, Ũe pocisk - 

wbrew prawom fizyki - przeszedğ przez ciağo papieŨa zygzakiem, omijajŃc wszystkie najwaŨniejsze 

organy wewnňtrzne. I jak siň okazuje wcale nie byğ to pierwszy przypadek tego typu.  

 

Piňĺ lat wczeŜniej w Libanie podczas wojny, gdy atakowano chrzeŜcijaŒskie osady, wiele razy na 

niebie moŨna byğo obserwowaĺ niezwykğe znaki - najczňstszym z nich byğa tňcza, na kt·rej 

szczycie widoczna byğa postaĺ Maryi. Towarzyszyğy temu takŨe niezwykğe wydarzenia.  
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Jedno z nich opisağ Elias Zoghba - katolicki arcybiskup obrzŃdku grecko-melechickiego w Baalbek:  

 

Maryjny cud w Libanie 

 

ĂOpiszň pewne cudowne wydarzenie. LudnoŜĺ muzuğmaŒska, zdobywszy koszary wojskowe         

w Baalbek w styczniu 1976 roku, zabrağa stamtŃd, z pomocŃ bojownik·w palestyŒskich, lekkŃ          

i ciňŨkŃ broŒ. Nazajutrz ustawiğa ciňŨkie dziağo ponad duŨŃ osadŃ maronickŃ, Deir el Ahmar. 

Przebywağem tam wtedy i spňdziğem tam noc. Na wioskň zrzucono ponad sto piňĺdziesiŃt 

pocisk·w, a kaŨdy z nich waŨyğ blisko czterdzieŜci kilogram·w. Byğo to z pewnoŜciŃ dzieğo 

specjalist·w; pociski byğy wyrzucane z duŨŃ fachowoŜciŃ. Tymczasem ani jeden mieszkaniec, a jest 

ich ponad osiem tysiňcy, nie zostağ nawet zadraŜniňty. Spňdzi liŜmy tň straszliwŃ noc na modlitwie. 

Nazajutrz rano wznowiono bombardowania, ale bez skutku. ChrzeŜcijanie z sŃsiednich wiosek 

myŜleli, Ũe Deir el Ahmar legğ w gruzach, a tymczasem zaledwie kilka mur·w zostağo naruszonych. 

Okoliczni chrzeŜcijanie modlili siň. Pewien mnich maronicki, ojciec Boutros Mounsef, znany na 

tym terenie ze Ŝwiňtego Ũycia i ducha prorockiego, spňdziğ owŃ noc w wiosce sŃsiadujŃcej z Deir el 

Ahmar i widziağ spadajŃce na niŃ pociski.  

O Ŝwicie odprawiğ Mszň ŜwiňtŃ   i udağ siň pieszo do Deir el Ahmar. P·Ŧniej sam opowiedziağ mi o 

tym, co mu siň przydarzyğo w tej drodze. Ot·Ũ, kiedy szedğ pieszo do zbombardowanej wioski, 

spotkağ kobietň, ubranŃ na czarno od st·p do gğ·w. Pozdrowiğ jŃ i zapytağ, dokŃd idzie o tak 

wczesnej porze. Idň do Deir el Ahmar - powiedziağa. -  A ty, ojcze, dokŃd idziesz?. R·wnieŨ do Deir 

et Ahmar - odrzekğ.  

PoniewaŨ znağ wszystkich maronit·w zamieszkujŃcych te okolice, zastanawiağ siň, kim moŨe byĺ ta 

kobieta. Kim jesteŜ? - zapytağ. - Nie bŃdŦ taki ciekawy, jestem DziewicŃ MaryjŃ. Ojciec pochyliğ siň 

do Jej st·p i zobaczyğ, Ũe miağa bardzo brudne rňce i rňkawy. Dlaczego masz takie czarne rňce         

i rňkawy? - spytağ. Odpowiedziağa: Bardzo siň trudziğam, aby oddaliĺ ogieŒ, jaki tej nocy spadağ na 

Deir el Ahmar,  a teraz bňdň chroniğa wioskň przed pociskami, kt·re znowu spadnŃ na niŃ tego 

ranka. Powiedz mieszkaŒcom, Ũe nikomu nic siň nie stanie, a za trzy dni zapanuje tam spok·j. Po 

tych sğowach NajŜwiňtsza Maryja Panna nagle znikğa. Jej sğowa sprawdziğy siň. RzeczywiŜcie, tego 

ranka nikogo nie dosiňgğy bomby, nawet nikt nie zostağ ranny, a trzy dni potem nastŃpiğ w Libanie 

rozejm, kt·ry trwağ przez pewien czasò. 

 

Zachňcam do uwaŨnego wczytania siň w przesğanie zawarte w ksiŃŨce W. Ğaszewskiego, w kt·rej 

znajduje siň to Ŝwiadectwo nadzwyczajnej interwencji Boga przez Maryjň w Deir el Ahmar. MyŜlň, 

Ũe po lekturze tej niezbyt obszernej pozycji wiele os·b lepiej zrozumie  jak waŨne jest dla Ŝwiata 

fatimskie przesğanie i jak wiele Maryja czyni, aby ocaliĺ nas nie tylko od kul, ale i od codziennych 

pocisk·w zğa, kt·re zagraŨajŃ naszemu duchowemu Ũyciu. 

WDC  
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2233  VV   ðð  UURROOCCZZYYSSTTOOššĻĻ  ZZEESSĠĠAA NN II AA   DD UUCCHH AA   ššWWIIŊŊTTEEGGOO  

 

ZZssttņņpp  DD uucchhuu!!  ZZssttņņpp!!  
  

Wszyscy jesteŜmy charyzmatykami i nie musimy 

wpisywaĺ siň jakiŜ szczeg·lnych wsp·lnot, Ũeby m·c siň   

o tym przekonaĺ. Trzeba tylko uwierzyĺ, Ũe Pan B·g 

nikomu nie skŃpi charyzmat·w w Duchu świňtym              

i uczyniĺ trochň duchowego wysiğku, Ũeby je w sobie 

odkryĺ, a potem podjŃĺ i dzieliĺ siň nimi na chwağň BoŨŃ.  

 

Czym jest charyzmat? SiňgajŃc do jňzyka greckiego 

dowiadujemy siň, Ũe sğowo charisma oznacza dar, ğaskň. 

ĂW sensie Ŝcisğym - czytamy w Sğowniku duchowoŜci 

katolickiej - chodzi o szczeg·lne dary Ducha świňtego, 

udzielane poszczeg·lnym czğonkom wsp·lnoty chrzeŜcijaŒskiej dla wsp·lnego dobra, zwğaszcza dla 

skutecznego gğoszenia Ewangelii. (é) M·wiŃc o charyzmatach nie naleŨy mieĺ na uwadze jedynie 

zjawisk nadzwyczajnych. SŃ to raczej szczeg·lne uzdolnienia chrzeŜcijanina, kt·re sŃ wsparte ğaskŃ 

otrzymanŃ na chrzcie Ŝwiňtym.ò 

 

StŃd Ŝw. Paweğ zaznaczyğ w swoich Listach, Ũe charyzmaty sŃ udzielane wszystkim chrzeŜcijanom   

i kaŨdy z wierzŃcych ma sw·j charyzmat (por. 1 Kor 7,7), a Ŝw. Piotr zachňcağ: ĂJako dobrzy 

szafarze r·Ũnorakiej ğaski BoŨej sğuŨcie sobie nawzajem takim darem, jaki kaŨdy otrzymağ. JeŨeli 

ktoŜ ma dar przemawiania, niech to bňdŃ jakby sğowa BoŨe! JeŨeli ktoŜ peğni posğugň, niech to 

czyni mocŃ, kt·rej B·g udziela, aby we wszystkim byğ uwielbiony B·g przez Jezusa Chrystusaò    

(1 P 4, 10-11a). 

 

Po Soborze WatykaŒskim II m·wi siň teŨ o charyzmatach zgromadzeŒ zakonnych, kt·re zostağy 

dane zağoŨycielom czy zağoŨycielkom przez Ducha świňtego i przekazane do realizacji wsp·lnotom 

zakonnym dla dobra KoŜcioğa. Na tej podstawie wszystkie zakony sŃ charyzmatyczne i wezwane do 

wiernego ich realizowania. 

 

OczywiŜcie mianem charyzmatu okreŜla siň takŨe pewne dary nadzwyczajne jak np. uzdrawianie, 

proroctwo, m·wienie jňzykamié SŃ one dane nielicznym i zawsze wymagajŃ rozeznania                 

i potwierdzenia przez KoŜci·ğ, gdyŨ samo Pismo Ŝw. pokazuje, Ũe moŨna czyniĺ rzeczy niezwykğe 

mocŃ, kt·ra niekoniecznie pochodzi od Boga (por. Wj 7,11).  

 

ProŜmy wiňc, aby Duch świňty dağ i nam poznaĺ te szczeg·lne dary, kt·rymi  mamy sğuŨyĺ innym 

zgodnie z wolŃ BoŨŃ, a o kt·rych dotŃd nie wiemy. MoŨe dla jednych to bňdzie umiejňtnoŜĺ 

pocieszania cierpiŃcych; dal innych rozumienia Sğowa BoŨego; dla innych charyzmat modlitwy 

myŜlnej czy kontemplacyjnej; dla jeszcze innych inny dar - jest ich naprawdň wiele!                     K.  
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WWW   KKKRRRûûûGGGUUU   WWWIII EEE CCCZZZ NNN OOOĄĄĄCCCIII    
 

 

PPII EEKKĠĠOO  WW  DD OOššWWII AA DD CCZZEENN II UU  ššWWIIŊŊTTYYCCHH   

    

WWii zzjj aa  ŢŢww ..  TTeerreessyy  zz  AA vvii ll aa  

  

świňta Ũyğa w latach 1515 ï  1582. W wieku 20 lat 

uciekğa z domu i wbrew woli ojca wstŃpiğa do zakonu 

karmelitaŒskiego w Avila, kt·rego p·Ŧniej zostağa 

reformatorkŃ. B·g udzieliğ jej wiele ğask. Byğa wielkŃ 

mistyczkŃ, kt·ra opisağa szczeg·ğowo swojŃ relacjň        

z Bogiem w licznych dzieğach zaliczanych do klasyki 

duchowoŜci. W 1614 roku beatyfikowana, w 1622 

kanonizowana, a w 1970 roku zostağa ogğoszona 

Doktorem KoŜcioğa. 

 

W dziele Ksiňga mojego Ũycia świňta przybliŨa doŜwiadczenie piekğa, kt·rego mňki odczuğa na 

sobie samej, wiedzŃc przy tym, Ũe to, co dane jej byğo zobaczyĺ i przeŨyĺ w Ũaden spos·b nie da siň 

opisaĺ sğowami:  

 

ĂBňdŃc pewnego dnia na modlitwie, w jednym momencie znalazğam siň cağa w takim stanie ï nie 

wiedzŃc jak ï Ũe zadawağo mi siň, iŨ jestem w piekle. Zrozumiağam, Ũe Pan chciağ, abym zobaczyğa 

miejsce, kt·re demony trzymağy tam dla mnie przygotowane, a ja zasğuŨyğam na nie moimi 

grzechami. Trwağo to bardzo kr·tkŃ chwilň, ale choĺ Ũyğabym jeszcze wiele lat, niemoŨliwe wydaje 

mi siň zapomnienie o tym doŜwiadczeniu. 

 

WejŜcie tam wydawağo mi siň czymŜ na ksztağt dğugiego i wŃskiego zauğka, czymŜ na ksztağt bardzo 

ciasnego, niskiego i ciemnego pieca. PodğoŨe zdawağo siň byĺ bardzo brudnŃ bğotnistŃ maziŃ           

o cuchnŃcej woni, z mn·stwem obrzydliwego robactwa. W gğňbi znajdowağo siň zagğňbienie 

zatopione w Ŝcianie, coŜ na ksztağt szafy, gdzie widziağam siň wciŜniňta w wielkiej ciasnocie. 

 

A to wszystko byğo i tak rozkoszne dla wzroku w por·wnaniu z tym, co tam odczuğam. To, co 

powiedziağam nawet w czňŜci nie oddaje tego, czego w·wczas doŜwiadczyğam. 

 

Tego drugiego, czyli tego, co doŜwiadczyğam, zdaje mi siň, Ũe nie zdoğa siň nawet zaczŃĺ przybliŨaĺ 

sğowami, jakim ono jest, ani nie moŨna tego zrozumieĺ. Ale czuğam ogieŒ w duszy, kt·rego nie 

mogň zrozumieĺ, jak moŨe on byĺ tego rodzaju, jaki tam byğ. B·le fizyczne nie sŃ tak trudne do 

zniesienia ï choĺ znosiğam w tym Ũyciu bardzo ciňŨkie dolegliwoŜci ciağa i, jak m·wiŃ lekarze, 

najwiňksze jakie moŨna przechodziĺ tu na ziemi (czym byğo kurczenie siň wszystkich nerw·w 

wtedy, gdy byğam sparaliŨowana; nie m·wiŃc o wielu innych r·Ũnego rodzaju b·lach, kt·re 

miağam, i jeszcze innych,  kt·re - jak m·wiğam - byğy spowodowane przez demona), to i tak to 

wszystko jest niczym w por·wnaniu z tym, co tam czuğam, oraz ze ŜwiadomoŜciŃ, Ũe miağy one 

trwaĺ bez koŒca i nigdy nie ustaĺ. 
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A to jest i tak niczym w por·wnaniu z konaniem duszy: ucisk, zduszenie, smutek tak mocno 

odczuwalny i z tak rozpaczliwym, i przygnňbiajŃcym poczuciem niezadowolenia, Ũe nie wiem, jak 

to oddaĺ w sğowach. Albowiem powiedzenie, Ũe jest to nieustanne wyrywanie siň duszy, to za mağo, 

gdyŨ wtedy wydaje siň, Ũe to ktoŜ inny odbiera nam Ũycie; a tutaj to sama dusza jest tŃ, kt·ra 

rozdziera samŃ siebie. (é) Nie wiem, jak miağabym opisaĺ to, Ũe tamten ogieŒ wewnňtrzny i tamto 

uczucie beznadziejnoŜci przewyŨsza tak przeogromne katusze i b·le. Nie widziağam, kto mi je 

zadawağ, ale czuğam, Ũe siň spalam i rozpadam na drobne kawağki, jak mi siň zdaje.  A powtarzam, 

Ũe najgorszy byğ tamten ogieŒ i to wewnňtrzne uczucie beznadziejnoŜci.  

 

Gdy przebywa siň w tym tak cuchnŃcym miejscu, tak cağkowicie bez moŨnoŜci oczekiwania znikŃd 

pociechy, nie ma tam moŨliwoŜci, aby usiŃŜĺ lub siň poğoŨyĺ, nie na to miejsca, pomimo, Ũe 

wciŜniňto mnie w to coŜ,  jak dziura wyŨğobiona w Ŝcianie. Albowiem te Ŝciany o przeraŨajŃcym 

wyglŃdzie napierajŃ na siebie i wszystko zdajň siň zduszaĺ. Nie ma Ŝwiatğa, a jedynie 

najciemniejsze ciemnoŜci, kt·re ogarniajŃ wszystko. Ale nie rozumiem, jak to moŨliwe, Ũe pomimo 

tego, Ũe nie ma Ŝwiatğa, widzi siň wszystko, czego widok ma sprawiaĺ udrňkň . (é) 

 

OdtŃd wszystko wydaje siň ğatwe w por·wnaniu z jednŃ takŃ chwilŃ, w kt·rej miağoby siň 

wycierpieĺ to, czego ja tam, w tej wizji piekğa boleŜnie doŜwiadczyğamò. 

 

Po tej wizji Teresa byğa bardzo przeraŨona, ale przyjňğa to doŜwiadczenie jako ğaskň BoŨŃ, dziňki 

kt·rej zobaczyğa od czego uratowağo jŃ miğosierdzie BoŨe. Stwierdziğa nawet, Ũe byğ to jeden           

z najwiňkszych dar·w, kt·re Pan jej uczyniğ.  

 

OdtŃd sama postanowiğa prowadziĺ Ũycie o wiele doskonalsze, a ponadto niezmiernie bolağa nad 

tymi duszami, kt·rym groziğo potňpienie, zapewniajŃc, Ũe dla wybawienia choĺby jednej z nich od 

tych najciňŨszych katuszy, z najwiňkszŃ chňciŃ zniosğaby wielokrotnie swojŃ wğasnŃ Ŝmierĺ.  

ZAC 

  
 

CCZZYYššCCII EECC  

    

NN ii ee  jj eesstt   cceell eemm  ll uuddzzkk ii eeggoo  ŮŮyyccii aa  

  

świňty Ojciec Pio zapewniağ, Ũe w celebrowanych przez niego 

Mszach Ŝwiňtych uczestniczy wiňcej zmarğych oczekujŃcych 

pomocy niŨ os·b ŨyjŃcych, a wiemy, Ũe do świňtego przybywağy 

tysiŃce ludzi. TakŨe Ŝwiňtej Teresie z Avila B·g udzieliğ ğaski 

widzenia wielu zmarğych oraz poznawania stanu ich duszy po 

Ŝmierci. Wyznaje ona w Ksiňdze Ũycia, Ũe spoŜr·d tej licznej grupy 

tylko trzy uniknňğy wejŜcia do czyŜĺca. Czy oznacza to, Ũe niebo 

zaraz po Ŝmierci moŨe byĺ udziağem tylko nielicznych os·b? 

Bardzo moŨliweé  

 

Gdyby naprawdň ktoŜ u kresu swego Ũycia byğ juŨ w peğni przygotowany na uszczňŜliwiajŃce 

spotkanie z Bogiem, to na jego pogrzebie wszyscy woğaliby: Ăświňty! Natychmiast!ò - tak, jak        
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w 2005 roku na Placu św. Piotra w Rzymie miağo to miejsce po Ŝmierci papieŨa Jana Pawğa II. 

Zazwyczaj jednak, gdy Ũegnamy kogoŜ bliskiego myŜlimy o tym, aby nie tyle natychmiast go 

kanonizowaĺ, ale raczej niezwğocznie zam·wiĺ w jego intencji Mszň Ŝw., prosiĺ znajomych             

o modlitwň i samemu gorŃco polecaĺ zmarğego BoŨemu miğosierdziu, bo przeczuwamy, Ũe tego 

wğaŜnie potrzebuje on po ziemskim Ũyciu, w kt·rym nie brakowağo bğňd·w i potkniňĺ.  

 

Nie bŃdŦmy jednak fağszywie pokorni twierdzŃc, Ũe naszym szczňŜciem bňdzie, gdy po Ŝmierci 

dostaniemy siň przynajmniej do czyŜĺca. Z cağych siğ pragnijmy nieba (!), bo tylko nieba pragnie  

dla nas B·g.  

 

CzyŜciec nie moŨe byĺ celem naszych nadziei na Ũycie wieczne! W tym stanie przecieŨ dusza jest 

od Boga oddalona i wskutek tego doŜwiadcza dotkliwego cierpienia. Lepiej przyzywajmy gorliwie 

BoŨego miğosierdzia i mobilizujmy siğy potrzebne do uczynienia wszystkiego, co moŨliwe, aby tu  

na ziemi odpokutowaĺ za grzechy i po Ŝmierci doŜwiadczyĺ uszczňŜliwiajŃcego spocznienia           

w Sercu miğujŃcego Boga. Cdn. 

s. Katarzyna WDC 

  

 

JJAA KK   PPOOMM AA GGAAĻĻ  DD UUSSZZOOMM   CCZZYYššĻĻCCOOWWYYMM ??  

  

ZZaaddooŢŢļļuucczzyynnii eennii ee  

  

Sğowo zadoŜĺuczynienie okreŜla 

rzeczywistoŜĺ, kt·ra - niestety - dla 

wielu chrzeŜcijan jest nie zawsze 

wystarczajŃco jasna, a przecieŨ jest 

jednym z warunk·w dobrej 

spowiedzi. MğodzieŨ licealna 

pytana w czasie katechez o te 

warunki potrafi je bezbğňdnie 

wymieniĺ, ale z wyjaŜnieniem o co 

w nich chodzi jest juŨ gorzej, szczeg·lnie zaŜ, gdy dotyczy to zadoŜĺuczynienia Bogu i bliŦniemu. 

Dlatego spr·bujemy przybliŨyĺ kwestiň zadoŜĺuczynienia, gdyŨ ma ono bardzo wielkie znaczenie 

dla naszego osobistego Ũycia duchowego oraz peğni istotnŃ rolň w zrozumieniu koniecznoŜci 

niesienia pomocy zmarğym cierpiŃcym w czyŜĺcu.  

 

W Leksykonie duchowoŜci katolickiej zadoŜĺuczynienie definiowane jest jako Ănaprawa skutk·w 

grzech·w w odniesieniu do Boga, bliŦniego, ale takŨe grzesznika w stosunku do siebie samego. 

Jako wynagrodzenie krzywdy i wyr·wnanie szk·d wyrzŃdzonych innym jest koniecznym 

elementem i dopeğnieniem prawdziwego nawr·ceniaò. Dalej jest podkreŜlone, Ũe Ăzwyczajna 

sprawiedliwoŜĺ domaga siň, by kaŨdy grzech, szczeg·lnie zaŜ popeğniony w wymiarze spoğecznym 

lub w spos·b ewidentnie gorszŃcy, doczekağ siň restytucji i zadoŜĺuczynieniaò. 

 

Tymczasem wiele os·b myŜli, Ũe odprawienie pokuty zadanej przez spowiednika wystarcza, Ũeby 

oczyŜciĺ siň ze skutk·w swoich grzech·w. Pokuta sakramentalna powinna byĺ wypeğniona 
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sumiennie i we wğaŜciwym czasie, gdyŨ pozwala to na godne przyjňcie Komunii Ŝwiňtej, ale raczej 

rzadko jest ona wsp·ğmierna do wagi popeğnionych zğych czyn·w. JeŨeli np. ktoŜ skrzywdziğ 

drugiego czğowieka, odbierajŃc mu moŨliwoŜĺ narodzenia (aborcja), albo odm·wiğ choremu 

niezbňdnej pomocy lekarskiej (tzw. krypto-eutanazja), to kr·tka modlitwa w postaci litanii czy 

jednej czňŜci R·ŨaŒca to stanowczo za mağo, Ũeby odpokutowaĺ za ten grzech, kt·rego 

konsekwencje nawet trudno sobie wyobraziĺ, bowiem dop·ki Ũyjemy na ziemi nie jesteŜmy            

w stanie przeniknŃĺ zamysğ·w Boga wobec nas samych, jak i innych ludzi. WeŦmy pod uwagň 

jeszcze inne grzechy, kt·re sŃ doŜĺ powszechnie spotykane, jak r·Ũnego rodzaju uzaleŨnienia. IleŨ 

problem·w, z kt·rymi czğowiek musi siň zmagaĺ w dorosğym Ũyciu, jest konsekwencjŃ np. 

pracoholizmu, alkoholizmu, agresji, erotomanii bŃdŦ narkomanii jego rodzic·wé  

 

JeŨeli ktoŜ w skrusze serca i gğňbokim Ũalu, ze szczerym postanowieniem poprawy wyzna Panu 

Bogu swoje grzechy, otrzyma od Niego przebaczenie przez posğugň kapğana sprawujŃcego 

sakrament pojednania. Jednak skutki popeğnionego zğa, tkwiŃce w nas samych, jak i w innych 

ludziach, nie znikajŃ wraz z odejŜciem penitenta od konfesjonağu. ĂKtokolwiek z nas - gğosiğ Ŝw. 

Jan Maria Vianney w Kazaniu o zadoŜĺuczynieniu - popeğniğ grzech, choĺby otrzymağ juŨ 

odpuszczenie, musi pokutowaĺ, Ũeby zostağa mu teŨ darowana kara doczesnaò.  

 

świňty Cyprian uwaŨağ, Ũe pokuta powinna dor·wnywaĺ winie, tak jak lekarstwo musi byĺ 

odpowiednio dawkowane, Ũeby wyleczyĺ czğowieka z choroby. Z doŜwiadczenia wiemy, Ũe to 

prawda. O ile lekkiego przeziňbienia moŨna siň pozbyĺ dziňki zwykğej aspirynie i gorŃcej herbacie 

z sokiem malinowym, to juŨ zapalenie pğuc bňdzie wymagağo odpowiedniej dawki antybiotyku         

i innych dodatkowych zabieg·w leczniczych aplikowanych przez wiele dni.  

 

StŃd w pierwszych wiekach KoŜcioğa nakğadano o wiele sroŨsze pokuty. We wspomnianym wyŨej 

Kazaniu Ŝw. Jana Vianneya czytamy: ĂJeŜli ktoŜ bezmyŜlnie wzywağ imienia Boga (co dziŜ jest 

powszechnym zwyczajem nawet u dzieci, kt·re jeszcze pacierza nie znajŃ), to skazywano go na 

post o chlebie i wodzie przez siedem dni. JeŜli ktoŜ udağ siň po radň do wr·Ũek i os·b zajmujŃcych 

siň czarnŃ magiŃ, musiağ pokutowaĺ siedem lat. Za ciňŨkŃ pracň w niedzielň, choĺby trwağa ona 

kr·ciutko, pokutowano trzy dni. Za rozmawianie w czasie Mszy Ŝw. skazywano na post o chlebie     

i wodzie przez dziesiňĺ dniò.  

 

świňty wymienia jeszcze wiele innych przewinieŒ i nakğadanych za nie pokut i konkluduje 

nastňpujŃcymi sğowami: ĂCzym sŃ, moi drodzy, dzisiejsze pokuty? A przecieŨ sprawiedliwoŜĺ BoŨa 

jest taka sama, jak byğa dawniej. I dzisiaj grzechy sŃ tak samo wstrňtne w oczach BoŨych, jak byğy 

w dawnych wiekach KoŜcioğa i na takŃ samŃ zasğugujŃ chğostň. Czy zatem nie powinniŜmy siň 

wstydziĺ na wspomnienie o dawnych chrzeŜcijanach, kt·rzy odbywali tak ciňŨkie i dğugie pokuty, 

podczas gdy my nie chcemy w og·le cierpieĺ za grzechy?ò Cdn. 

s. Anna Czajkowska WDC 
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TTRRAA GGII CCZZNN YY  KK WWII EECCII EEŖŖ  22001100  

  

Prawie natychmiast po usğyszeniu 

informacji o katastrofie samolotu 

pod SmoleŒskiem i tak dğugiej liŜcie 

ofiar, wŜr·d kt·rych byğy teŨ osoby 

niewierzŃce, deklarujŃce swojŃ 

niechňĺ czy teŨ wrňcz sprzeciw 

wobec wartoŜci chrzeŜcijaŒskich, 

przyszğy mi na myŜl sğowa Ŝw. 

Franciszka z AsyŨu: ĂCzğowiek jest 

tylko tym, czym jest w oczach BoŨych - niczym wiňcejò.  

 

Jakimi ich zobaczyğ B·g, gdy przekroczyli pr·g Ŝmierci tak nagle i niespodziewanie? Czy 

rozpoznağ w nich swoje stworzenia, bo przecieŨ czym jest czğowiek jeŨeli nie Jego stworzeniem? 

Czy dostrzegğ  w nich podobieŒstwo do swojego Jedynego Syna i do Siebie, czyniŃce nas Jego 

dzieĺmi?  

 

A onié Czy w Tym, kt·ry stanŃğ przed nimi rozpoznali miğosiernego Ojca? Czy zdŃŨyli, ŨyjŃc tu  

na ziemi, upodobniĺ siň do Niego poprzez czyny, sğowa, Ŝwiadectwo Ũycia? Czy zdoğali wytworzyĺ         

w sobie duchowe zmysğy - jak je nazywa Orygenes - dziňki kt·rym mogli dostrzec przebaczajŃcŃ 

miğoŜĺ w sercu Boga; usğyszeĺ gğos Pasterza woğajŃcego swoje owce po imieniu, aby miağy Ũycie; 

dotknŃĺ Chrystusowych ran, w kt·rych jest nasze zdrowie; poczuĺ woŒ rajskiego ogrodu, w kt·rym 

mamy wieczny odpoczynek?  

 

Kto moŨe odpowiedzieĺ na te pytania? Zapewne nikt z nas ŨyjŃcyché Ale oni juŨ to wiedzŃ, oni 

przeszli przez to doŜwiadczenie - jakby przez ogieŒ, bo ĂkaŨdy ogniem bňdzie posolonyò - 

zapewnia Ŝw. Marek Ewangelista (Mk 9,49), a Ŝw. Paweğ Apostoğ dodaje, Ũe trzeba uwaŨaĺ na 

jakim fundamencie i z czego wznosimy budowlň swojego Ũycia, gdyŨ dzieğo to bňdzie poddane 

wğaŜnie pr·bie ognia. Ten kt·rego budowla przetrwa otrzyma nagrodň; ten, kt·rego spğonie, 

poniesie kolejnŃ stratň (por. 1Kor 3, 10-17).  

 

JakŨe wiňc waŨne jest, abyŜmy wspominajŃc tragiczne wydarzenia z 10 kwietnia, przede wszystkim 

poŜpieszyli z konkretnŃ pomocŃ tym, kt·rzy zginňli pod SmoleŒskiem: zam·wmy Mszň Ŝw. (jeŨeli 

mamy takŃ moŨliwoŜĺ), przyjmujmy czňsto Komuniň Ŝw. w ich intencji, m·dlmy siň KoronkŃ do 

BoŨego Miğosierdzia, m·dlmy siň na R·ŨaŒcu, ofiarujmy dobre uczynki, posty, jağmuŨny, ufajŃc, Ũe 

Miğosierdzie BoŨe naszymi darami serca utoruje im drogň do nieba.                                                 a. 

  

 

**************************  
KK WWAA RRTTAA LLNN AA   II NN TTEENN CCJJAA   MM OODD LLII TTEEWWNN AA   MM DD PPCC  

  

Za ofiary Katynia z 1940 roku, oraz za ofiary katastrofy pod SmoleŒskiem 2010 
 

**************************  
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ZZZ    LLL III SSSTTTÌÌÌWWW   PPPRRRZZZ YYYJJJ AAA CCCIII ÌÌÌþþþ 

 

LLii sstt   ddoo  MM aattkk ii   ZZuuzzaannnnyy  oodd  SSii··ssttrr   WWssppoommooŮŮyyccii eell eekk   zz  FFrraannccjj ii ......  

 

Paris, Samedi 17 A vril 2010 

  

Ch¯re Sïur Suzanna, 

  

Nul doute que, au fur et ¨ mesure que le temps sõ®coule, on prend davantage connaissance 

et conscience du drame avec les cons®quences quõil implique Et la  souffrance se fait plus 

profonde n®cessairement, nõest-ce pas ?.. 

 

Aussi je sens le besoin de revenir ¨ vous pour vous dire combien nous restons en 

communion avec vous en ces heures qui ressemblent plus ¨ celles dõun Vendredi Saint 

quõ¨ celles de P©ques. Et je pense que vous avez beaucoup ¨ consoler, ¨ soutenir autour de 

vous, ¨ apaiser, ¨ montrer le chemin de lõEsp®rance ç envers et contre toutè, alors que 

vous-m°me sentez tout cela dõune faon si forte. 

 

Ici, lõ®v®nement a eu un retentissement  consid®rable. Les premiers jours, toutes les 

®missions ¨ la t®l® comme ¨ la radio ont ®t® consacr®es ¨ la catastrophe, dont lõune de nos 

meilleures ®missions, (çC dans lõairè de Yves Calvi ) o½ sont invit®s ¨ chaque fois 

dõexcellents sp®cialistes sur les questions abord®es (je regrette beaucoup de lõavoir 

manqu®e). On montrait sp®cialement  des foules en pri¯re, et  lõunion de tout un peuple 

dans le partage dõ une m°me souffrance (m°me si une telle union ne peut se conserver 

longtemps sans quõapparaissent forc®ment des clivages).                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                            

 

Bien s¾r, le probl¯me principal concerne lõaveniréalors que disparaissent tant de forces 

vives aux c¹t®s de membres de lõ®lite du pays. Et quelle force symbolique ¨ lõappui:  

Kattyn, lõanniversaire de la mort de Jean-Paul II, la vigile de f°te de la Mis®ricorde..!  

Trilogie lourde de sens. Si lourde quõil nõy a pas de mots pour lõexprimer. Et voil¨ quõelle 

sõalourdit encore avec ce nuage volcanique si impr®visible, mais qui risque de vous priver 

de la reconnaissance des sommit®s de ce monde, comme si vous vouliez  garder cach®e 

votre peine et en conserver le secret entre vous et pour vousé 

 

Beaucoup de mes sïurs ont r®agi imm®diatement, en t®l®phonant, etc. Encore hier, lõune 

sõinqui®tait si jõavais pu vous joindre pour t®moigner imm®diatement de notre peine et de 

notre  pri¯re. Il en va de m°me pour Elisabetta qui devait quitter hier le Cameroun mais 

qui y est retenue ¨ raison de lõannulation des vols en avion. Hiroko, conseill¯re g®n®rale, 

elle, reste coinc®e au Japoné Bref, tout lõunivers semble perturb®, y compris notre cosmos, 

et je ne parle pas des attaques directes contre lõEglise dont la barque est bien secou®e par 

les flots, ¨ lõimage de lõ®vangile de ce matin  (J 6,6-21). Heureusement que nous 
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connaissons la suiteé Cõest sur ce  ç Cõest Moi, soyez sans crainte!è que je vous quitte, non 

sans vous redire, au nom dõElisabetta et de chaque Auxiliatrice, toute notre si fraternelle et  

priante affection,                                                                                                                 s. Chantal 

 

 

Droga Siostro Zuzanno! 

  

Nikt nie wņtpi, w miarŋ upġywu czasu wzrasta poznanie i ŢwiadomoŢļ dramatu wraz                       

z konsekwencjami, kt·re siŋ w nim zawierajņ. R·wnieŮ cierpienie staje siŋ z pewnoŢciņ coraz 

wiŋksze.  

 

Czujŋ potrzebŋ spotkania z Wami by wypowiedzieļ jak bardzo pozostajemy z Wami zjednoczone        

w tym czasie, kt·ry bardziej podobny jest do Wielkiego Piņtku niŮ Wielkanocy.  

 

MyŢlŋ, Ůe macie okazjŋ by pocieszaļ, podtrzymywaļ na duchu tych, kt·rzy sņ obok Was, wbrew 

wszystkiemu ukazywaļ drogŋ nadziei podczas gdy same przeŮywacie to wszystko w spos·b bardzo 

mocny.  

 

Tutaj, wydarzenie to miaġo bardzo duŮy oddŬwiŋk. Przez pierwsze dni wszystkie emisje telewizyjne 

i radiowe byġy poŢwiŋcone katastrofie. W jednej z najlepszych emisji (çC dans lõairè de Yves Calvi ) 

zapraszani byli wybitni specjaliŢci od lotu (bardzo Ůaġujŋ, Ůe nie oglņdaġam tego programu) 

Pokazywano w spos·b szczeg·lny tġumy modlņce siŋ i jednoŢļ caġego narodu w dzieleniu tego 

samego cierpienia (nawet jeŮeli ta wielka jednoŢļ nie bŋdzie mogġa siŋ utrzymaļ dġuŮej bez 

pojawiania siŋ silnych  pŋkniŋļ.) 

 

OczywiŢcie gġ·wny problem dotyczy przyszġoŢci, zwġaszcza kiedy zginŋġo tylu czġonk·w  elity 

kraju. JakaŮ symboliczna siġa na dow·d: Katynia, rocznicy Ţmierci papieŮa Jana Pawġa II, wigilia 

Ţwiŋta Miġosierdzia BoŮego. Trudna trylogia sensu. Tak trudna, Ůe brak sġ·w by jņ wyraziļ Staje siŋ 

jeszcze bardziej ciŋŮka z chmurņ wulkanicznņ tak zaskakujņcņ, kt·ra naraŮa na niebezpieczeŗstwo 

pozbawienia was wdziŋcznoŢci przez zwierzchnik·w Ţwiatowych jak byŢcie chcieli ukryļ wasze  

cierpienie i zachowaļ je dla siebie... 

 

Wiele z moich si·str reagowaġo natychmiast, telefonujņc itp. Jeszcze wczoraj jedna z nich niepokoiġa 

siŋ, czy mogġam Wam okazaļ niezwġocznie nasze wsp·ġczucie i zapewnienie o naszej modlitwie. Ta 

wiadomoŢļ dotarġa takŮe do Elizabeth, kt·ra wczoraj powinna opuŢciļ Kamerun, ale pozostaġa tam   

z racji odwoġania lot·w. Hikoro, radna generalna jest uziemiona w Japonii. Kr·tko m·wiņc caġy 

Ţwiat zdaje siŋ byļ zaburzony, wliczajņc w to nasz kosmos, nie m·wiŋ juŮ o bezpoŢrednich atakach 

na KoŢci·ġ, kt·rego ġ·dŬ jest wstrzņsana przez fale. Obraz tego ukazany jest w dzisiejszej Ewangelii     

(J 6,6-21). Na szczŋŢcie znamy dalszy ciņg... ăTo Ja, nie b·jcie siŋó.  

 

Tymi sġowami koŗczŋ, kierujņc je do Was w imieniu Elisabety i kaŮdej wspomoŮycielki.                    

Z serdecznym i modlitewnym pozdrowieniem. 

s. Chantal 
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ZZZ    ĉĉĉYYYCCCIII AAA    SSSIII ÌÌÌSSSTTT RRR   III    MMM DDDPPPCCC   
 

WW  SSKK RRĎĎCCII EE  

  

Rekolekcje si·str w Sulej·wku 

Pierwsza seria rekolekcji zakonnych w tym roku rozpoczňğa siň nieco wczeŜniej niŨ zwykle, bo juŨ 

6 lutego (a nie w kwietniu). Gğosiğ je o. Cyprian, bernardyn z Lublina. Czas ciszy, wzmoŨonej 

modlitwy, pogğňbiania Ũycia duchowego i odnawiania relacji miğoŜci do Jezusa trwağ do 13 lutego. 

W czasie porannej Eucharystii na zakoŒczenie rekolekcji, Siostry odnowiğy wsp·lnie akt profesji 

zakonnej, dziňkujŃc Panu Bogu za dar powoğania oraz proszŃc o ğaski potrzebne do jak 

najwierniejszego wypeğniania zobowiŃzaŒ wynikajŃcych ze Ŝlub·w. 

Rekolekcje sŃ czasem wytňŨonej Ăpracyò duchowej, dlatego dziňkujŃc za modlitewne wsparcie 

Przyjaci·ğ, prosimy o nie takŨe w czasie letniej serii (1-8 lipca), kt·re bňdzie gğosiğ o. Tadeusz 

karmelita z Krakowa. Dla Si·str Juniorystek bňdŃ one bezpoŜrednim przygotowaniem do 

ponowienia Ŝlub·w na kolejny rok albo do zğoŨenia Ŝlub·w wieczystych, a dla pozostağych Si·str 

umocnieniem w wiernym podŃŨaniu drogŃ rad ewangelicznych. Modlitewnego wsparcia potrzebujŃ 

takŨe te Siostry, kt·re pozostajŃc we wsp·lnotach zastňpujŃ swoje wsp·ğsiostry w obowiŃzkach 

oraz troszczŃ siň, Ũeby Rekolektantkom stworzyĺ jak najlepsze warunki do skupienia i modlitwy.     

Z g·ry skğadamy serdeczne podziňkowanie za WaszŃ pamiňĺ i zapewniamy o modlitewnej 

wdziňcznoŜci ze strony Si·str. 

  

Zġoty Jubileusz s. Wandy 

W tym roku uroczystoŜĺ Ŝw. J·zefa byğa w Zgromadzeniu 

podw·jnym Ŝwiňtem... CzczŃc 19 marca Patrona cağego 

KoŜcioğa i naszego Zgromadzenia dziňkowağyŜmy Panu Bogu za 

50 lat Ũycia zakonnego s. Wandy. Uroczysta Msza Ŝw., w czasie 

kt·rej Jubilataka ponowiğa swoje oddanie Jezusowi w czystoŜci, 

ub·stwie i posğuszeŒstwie, byğa celebrowana o godz. 16.00 

przez o. Franciszka RoŨkowskiego OFMCap w kaplicy si·str    

w Nowym MieŜcie nad PilicŃ. Z okazji Jubileuszu przybyğy      

do Nowego Miasta siostry z r·Ũnych wsp·lnot na czele              

z PrzeğoŨonŃ GeneralnŃ m. ZuzannŃ. 

Siostra Wanda pochodzi z Nowego Miasta nad PilicŃ. WstŃpiğa 

do zakonu majŃc 17 lat. W Nowym MieŜcie odbyğa cağŃ 

formacjň podstawowŃ i tutaj zğoŨyğa Ŝluby. Nigdy nie byğa w 

innej wsp·lnocie - przez wiele lat pracowağa jako ksiňgowa w Domu Pomocy Spoğecznej 

prowadzonym przez nasze Zgromadzenie. ŧyczymy zğotej Jubilatce kolejnych jubileuszy i - jak 

dotŃd - radosnego podŃŨania za Panem drogŃ wspomoŨycielskiego powoğania. 

 

šwiŋta na Ġotwie 

W tym roku PrzeğoŨona Generalna Matka Zuzanna spňdziğa Wielkanoc u naszych Si·str na Ğotwie. 

Planowany dwutygodniowy pobyt niespodziewanie siň przedğuŨyğ ze wzglňdu na wstrzymanie 
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lot·w w cağej Europie wskutek wybuchu wulkanu w Islandii. Dziňki temu Siostry z Ğotwy cieszyğy 

siň obecnoŜciŃ Matki o cağy tydzieŒ dğuŨejJ. 

  

Czas matur i sesji  

O tym, Ũe egzaminy po to sŃ, Ũeby je zdawaĺ i nie trzeba siň nimi zbytnio przejmowaĺ m·wiŃ 

zazwyczaj ci, kt·rzy majŃ to juŨ za sobŃ. Natomiast dla maturzyst·w i student·w na pewno nie jest 

to rzeczywistoŜĺ, kt·rŃ moŨna potraktowaĺ sobie tak lekko. WaŨne jednak, Ũeby w tym wszystkim 

nie zapomnieĺ o pomocy Ăz G·ryò, po kt·rŃ warto siňgnŃĺ, choĺby i po to, Ũeby z wiňkszym 

pokojem w sercu stawaĺ przed kolejnymi komisjami egzaminacyjnymi, wiedzŃc, Ũe czğowiek 

wierzŃcy nigdy nie jest sam:) ŧyczymy powodzenia i otaczamy Was serdecznŃ modlitwŃ w tym 

nieğatwym czasie. 

  

WaŮne daty 

7 maja - bňdziemy Ŝwiňtowaĺ uroczystoŜĺ Maryi PoŜredniczki Ğask. Jest to gğ·wne Ŝwiňto 

patronalne naszego Zgromadzenia. Do jego duchowego przeŨywania  przygotowujemy siň, jak do 

kaŨdej waŨnej uroczystoŜci, postem i modlitwŃ, czyli 6 maja bňdzie dla si·str dniem pokutnym. 

  

Spotkania dla Si·str Zjednoczonych 

Dni skupienia dla postulantek odbňdŃ siň w dniach 1-3 maja. Tematyka konferencji formacyjnych 

bňdzie dotyczyĺ zagadnieŒ z zakresu liturgiki. Natomiast dni skupienia dla kandydatek do Si·str 

Zjednoczonych sŃ planowane w terminie 14-16 maja. Temat spotkania to: Wiara podstawŃ Ũycia 

chrzeŜcijaŒskiego. Dokğadne informacje sŃ dostňpne u Siostry Odpowiedzialnej.  

Kontakt podany jest na naszej stronie internetowej: www.wspomozycielki.pl Trzeba kliknŃĺ na 

zakğadkň Siostry Zjednoczone. 

  

Formacja ciņgġa si·str 

W dniach 21-23 maja w Sulej·wku odbňdzie siň pierwsza seria formacji ciŃgğej dla si·str po 

Ŝlubach wieczystych. Tematem przewodnim spotkania bňdŃ przykğady Ũycia naszych Matek -           

z MatkŃ BoŨŃ na czele. Konferencje o roli Maryi w codziennym Ũyciu os·b konsekrowanych 

wygğosi o. Aleksy Pğatek, bernardyn z Chňcin.  

  

Wakacje z Bogiem w Zakopanem  

Serdecznie zapraszamy mğodzieŨ ŨeŒskŃ do Zakopanego na rekolekcje w drodze w dniach 23-29 

czerwca. Podobnie jak w ubiegğym roku planujemy w duchu Ŝw. Franciszka z AsyŨu poszukiwaĺ 

Boga, kontemplujŃc piňkno stworzonego Ŝwiata. Opr·cz wňdr·wek po g·rach, kaŨdego dnia 

przewidziany jest czas na udziağ w Eucharystii, na wsğuchiwanie siň w Sğowo BoŨe oraz modlitwň 

brewiarzowŃ. Szczeg·ğowe informacje u s. Anny (tel. 698 230 430). 

 

Rekolekcje dla MDPC  

Wakacyjne spotkanie rekolekcyjne dla mğodzieŨy ŨeŒskiej i mňskiej w tym roku odbňdzie siň           

w Sulej·wku w dniach 12-17 lipca. W ramach rekolekcji przewidziany jest jednodniowy wyjazd      

w teren. Zapraszamyƽ 
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PPOOWWOOĠĠAAĠĠ  MM NN II EE  PPAA NNéé  JJEESSTTEEMM   WWSSPPOOMM OOŭŭYYCCII EELLKKŅŅ  

    

OOnnaa  ppii eerrww sszzaa  ddoo  mmnnii ee  ppooddeesszzġġaa......  
  

/ ×ÓÔäÐÉÅÎÉÕ ÄÏ :ÇÒÏÍÁÄÚÅÎÉÁ 

ÚÁÃÚ÷đÁÍ ÍÙĨÌÅç ÎÁ ÐÏÃÚäÔËÕ 

ÓÚËÏđÙ ĨÒÅÄÎÉÅÊƚ 0Ï ÊÅÊ 

ÕËÏēÃÚÅÎÉÕ ÐÒÚÙÓÚđÙ ÒĚņne 

×äÔÐÌÉ×ÏĨÃÉƚ :ÁÄÁ×ÁđÁÍ ÓÏÂÉÅ 

ÐÙÔÁÎÉÁƙ ÃÚÙ ÊÁ ÎÁÐÒÁ×Ä÷ ÍÁÍ 

ÐÏ×ÏđÁÎÉÅ ÃÚÙ ÔÙÌËÏ ÔÁË ÍÉ 

ÓÉ÷ ×ÙÄÁÊÅơ  

 

7 ËÏēÃÕ ÚÄÅÃÙÄÏ×ÁđÁÍƗ ņÅ ÎÁ 

ÒÁÚÉÅ ÐĚÊÄ÷ ÄÏ ÐÒÁÃÙƗ ÁÌÅ 

×ËÒĚÔÃÅ ÍÕÓÉÁđÁÍ Ú ÎÉÅÊ ÚÒÅÚÙÇÎÏ×Áç ÚÅ ×ÚÇÌ÷ÄÕ ÎÁ ÐÏÇÁÒÓÚÁÊäÃÙ ÓÉ÷ ÓÔÁÎ 

zdrowia mojej mamy. Mieszkal ÉĨÍÙ ÎÁ ×ÓÉ É ÇđĚ×ÎÉÅ ÕÔÒÚÙÍÙ×ÁÌÉĨÍÙ ÓÉ÷      

Ú ÇÏÓÐÏÄÁÒÓÔ×Áƚ 4ÁÔÏ É ÂÒÁÔ ÐÒÁÃÏ×ÁÌÉ × ÐÏÌÕƗ Á ÚÁÄÁÎÉÅÍ ÍÁÍÙ ÂÙđÏ 

ÚÁÊÍÏ×Áç ÓÉ÷ ÄÏÍÅÍ É ÉÎ×ÅÎÔÁÒÚÅÍƚ 'ÄÙ ÎÉÅ ÍÉÁđÁ ÓÉđÙ ÍÕÓÉÁđÁÍ ÐÒÚÅÊäç ÊÅÊ 

ÏÂÏ×ÉäÚËÉƚ *ÅņÅÌÉ ÂÙđÏ ÔÏ ÍÏņÌÉ×ÅƗ ÔÏ ÃÚÁÓÁÍÉ ÐÏÍÏÇđÁ × ËÕÃÈÎÉƗ Á ÊÁ 

×ÔÅÄÙ ÓÚđÁÍ ÐÏÍÁÇÁç ÔÁÃÉÅƚƚ  

 

-ÙĨÌ Ï ÚÁËÏÎÉÅ ÎÉÅ ÏÐÕÓÚÃÚÁđÁ ÍÎÉÅƚ +ÉÅÄÙ × ËÏĨÃÉÅÌÅ ÎÁ ËÁÚÁÎÉÕ ËÓÉäÄÚ 

ÍĚ×Éđ Ï ÐÏ×ÏđÁÎÉÁÃÈƗ ÍÎÉÅ ÒÏÂÉđÏ ÓÉ÷ ÓÍÕÔÎÏ É ÃÈÃÉÁđÏ ÍÉ ÓÉ÷ ÐđÁËÁçƚ 4ÁË 

ÍÉÎ÷đÙ ËÏÌÅÊÎÅ Ä×Á ÌÁÔÁƚ "ÁÒÄÚÏ ÔÒÕÄÎÙÍ ÄÏĨ×ÉÁÄÃÚÅÎÉÅÍ ÄÌÁ ÃÁđÅÊ ÒÏÄÚÉÎÙ 

ÂÙđÁ ÎÁÇđÁ ĨÍÉÅÒç ÔÁÔÙƚ /ËÁÚÁđÏ ÓÉ÷Ɨ ņÅ ÔÏ ÂÙđ ×ÙÌÅ×ƚ 0ÒÏ×ÁÄÚÅÎÉÅ ÃÁđÅÇÏ 

ÇÏÓÐÏÄÁÒÓÔ×Á ÓÐÁÄđÏ ÎÁ ÍÎÉÅƚ 0ÏÍÁÇÁđ ÍÉ ÂÒÁÔƗ ×ÙËÏÎÕÊäÃ ÃÉ÷ņÓÚÅ ÐÒÁÃÅƚ 

#ÚÁÓ ÐđÙÎäđƗ Á ÊÁ ÃÉäÇÌÅ ÍÙĨÌÁđÁÍ ÃÏ ÚÒÏÂÉçƗ ņÅÂÙ ÍÉÍÏ ×ÓÚÙÓÔËÏ ÍĚÃ ÐĚÊĨç 

ÚÁ ÇđÏÓÅÍ ÐÏ×ÏđÁÎÉÁƚ .ÉÅ ×ÉÅÄÚÉÁđÁÍ ÊÁË ÐÏ×ÉÅÄÚÉÅç ÂÌÉÓËÉÍ Ï Ó×ÏÉÃÈ 

ÚÁÍÉÁÒÁÃÈƚ -ÏÊÅ ÍđÏÄÓÚÅ ÓÉÏÓÔÒÙ ÐÏËÏēÃÚÙđÙ ÊÕņ ÓÚËÏđÙƗ ÐÏÄÊ÷đÙ ÐÒÁÃ÷Ɨ    

Á ÊÁ ×ÃÉäņ ÂÙđÁÍ × ÄÏÍÕƚ 3ÐÒÚÅÄÁđÁÍ ÃÚ÷Ĩç ÉÎ×ÅÎÔÁÒÚÁƗ ņÅÂÙ ÂÙđÏ ÎÁÍ ÌņÅÊƚ  

 

+ÔĚÒÅÇÏĨ ÄÎÉÁ ÐÏÓÚđÁÍ ÄÏ ËÓÉ÷ÄÚÁ ÐÒÏÂÏÓÚÃÚÁ É ÐÏ×ÉÅÄÚÉÁđÁÍƗ ņÅ ÃÈÃ÷ ÐĚÊĨç 

do zakonu, a ÌÅ ÎÉÅ ÚÎÁÍ ņÁÄÎÅÇÏ ÚÇÒÏÍÁÄÚÅÎÉÁƚ 0ÒÏÓÉđÁÍƗ ņÅÂÙ ÍÉ ÕÄÚÉÅÌÉđ 

informacji o zakonach -  ÊÁËÉÅ É ÇÄÚÉÅ ÓÉ÷ ÚÎÁÊÄÕÊäơ *ÅÄÎÁË ËÓÉäÄÚ 

ÏÄÐÏ×ÉÅÄÚÉÁđƗ ņÅ ÎÉÅ ÍÁ ËÏÎÔÁËÔÕ Ú ņÁÄÎÙÍÉ ÓÉÏÓÔÒÁÍÉ É ÎÉÅ ÍÏņÅ ÍÉ ÐÏÍĚÃƚ 

) ÚÎÏ×Õ ÍÉÎ÷đÏ ÓÐÏÒÏ ÃÚÁÓÕƗ Á ÊÁ ÎÉÅ ×ÉÅÄÚÉÁđÁÍ ÇÄÚÉÅ ÍÁÍ ÓÉ÷ ÕÄÁçƚ 

 

$Ï×ÉÅÄÚÉÁđÁÍ ÓÉ÷Ɨ ņÅ ÃÏ ÒÏËÕ ÊÅÓÔ ÏÒÇÁÎÉÚÏ×ÁÎÁ ÐÉÅÌÇÒÚÙÍËÁ Ú 0ÏÚÎÁÎÉÁ ÄÏ 

#Ú÷ÓÔÏÃÈÏ×Ùƚ ! ÍĚÊ ËÏÌÅÇÁ ÐÏ×ÉÅÄÚÉÁđ ÍÉƗ ņÅ ÎÁ *ÁÓÎÅÊ 'ĚÒÚÅ ÊÅÓÔ /ĨÒÏÄÅË 

0Ï×ÏđÁē É ÔÁÍ Óä ÒĚņÎÅ ÓÉÏÓÔÒÙƚ :ÄÅÃÙÄÏ×ÁđÁÍƗ ņÅ ÓÉ÷ ×ÙÂÉÏÒ÷ ÎÁ Ô÷ 

ÐÉÅÌÇÒÚÙÍË÷ƚ -ÁÍÁ ÓÉ÷ ÚÇÏÄÚÉđÁƗ Á ÍÏÊÅ ÍđÏÄÓÚÅ ÓÉÏÓÔÒÙ ÚÁÓÔäÐÉđÙ ÍÎÉÅ     

w gospodarstwie.  

 

.Á *ÁÓÎÅÊ 'ĚÒÚÅ × /ĨÒÏÄËÕ 0Ï×ÏđÁē ÓÐÏÔËÁđÁÍ ÊÅÄÎä Ú 3ÉĚÓÔÒ 

7ÓÐÏÍÏņÙÃÉÅÌÅËƚ /ÎÁ ÐÉÅÒ×ÓÚÁ ÄÏ ÍÎÉÅ ÐÏÄÅÓÚđÁƚ *Á ÓÉÅÄÚÉÁđÁÍ × ËäÃÉËÕ    

É ÏÇÌäÄÁđÁÍ ÁÌÂÕÍÙƚ :ÁÃÚ÷đÙĨÍÙ ÒÏÚÍÁ×ÉÁçƚ /ÔÒÚÙÍÁđÁÍ ÏÄ ÎÉÅÊ adres do 


